
SOME and ANY, NO 
 

SOME v kladné větě oznamovací = nějaký, některý, několik, trochu 

 

Užívá se: 

a) s počitatelnými  podstatnými jmény v množném čísle  (v jednotném čísle by se užilo 

podstatné jméno s neurčitým členem) 

 

I have got a friend in London. Mám v Londýně přítele. 

I have got some friends there, too. Mám tam také několik přátel. 

 

b) s podstatným jménem nepočiteleným ve významu trochu, nějaký, nebo se v češtině    

      nevyjadřuje vůbec 

 

I need some time.  Potřebuji trochu času. 

We need some bread.  Potřebujeme chleba. 

 

SOME v otázce = nějaký, trochu, několik 

 

Lze jej užít v otázkách, jde-li o zdvořilou žádost nebo nabídku, tj.v případech,  

kdy očekáváme kladnou odpověď 

 

Can you give me some idea how to get there?  Můžete mi poradit, jak se tam dostat? 

 

 

ANY v kladné větě oznamovací = jakýkoli, kterýkoli, každý 

 

We can take any bus from here. Můžeme odtud jet kterýmkoli autobusem. 

 

ANY v otázce = nějaký 

 

Do you know any young people there? Znáte tam nějaké mladé lidi? 

 

ANY v záporné větě (tj. předchází-li záporné sloveso) = žádný 

 

We don’t know any English people.  Neznáme žádné Angličany. 

I haven’t got any money.   Nemám žádné peníze. 

 

 

NO = žádný 

 

Užívá se: 

a) stojí ve větě vždy s podstatným jménem 

 

No money.  Žádné peníze. 

 

b) je-li ve větě výraz s no, sloveso musí být v kladném tvaru, protože v anglické větě 

smí být pouze jeden záporný výraz 

 

No pupils come here.  Žádní žáci sem nechodí. 

 

c) výraz s no je méně hovorový než not any 

 

He has no time today.   Nemá dnes žádný čas. 

I haven’t got any free time today. Nemám dnes žádný volný čas.  

 


